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ایرانزمین16

گفت وگو

استاندار آذربایجان شرقی درگذشت
تبریـــز- اســـتاندار آذربایجان شـــرقی بعـــد از تحمل یک 
دوره بیماری درگذشـــت و به یاران شـــهیدش پیوســـت.
سردار عابدین خرم، جانباز هشـــت سال دفاع مقدس 
که به علت مشـــکلات ریوی به جا مانده از دوران جنگ 
و عفونت تنفســـی ناشـــی از بیماری کرونا در بیمارستان 
امام رضا)ع( تبریز بســـتری بود صبح روز شـــنبه به دیار 

باقی شتافت.
کارکنان اســـتانداری آذربایجان شـــرقی، درگذشـــت این 
رزمنـــده خســـتگی ناپذیر و ولایـــی را بـــه محضـــر رهبـــر 
معظم انقلاب )مدظله العالی(، مردم شـــریف اســـتان و 
رئیس جمهور مردمی، تسلیت گفته و از خداوند متعال 
برای بازماندگان آن بزرگمرد انقلابی، صبر جزیل و برای 

شـــادی روح وی، علو درجـــات را طلب کردند.

احتمال افزایش قیمت خرید 
تضمینی گندم

گـــرگان - مدیرعامـــل بنیاد ملـــی گندمکاران با اشـــاره 
به عدم تطابـــق قیمت خرید تضمینـــی دولت با آنچه 
پیش از این توسط شـــورای قیمت گذاری گندم اعلام 
کرده بود، گفت: کشـــاورزان بـــه افزایش خرید قیمت 

تضمینی گندم امیدوار باشـــند.
به گزارش ایســـنا، علی قلـــی ایمانی با اشـــاره به اینکه 
در ســـال ۱۴۰3-۱۴۰2 قیمـــت هر کیلو گنـــدم ۱۷ هزار و 
۵۰۰ تومـــان اعـــلام شـــده و با توجـــه به قیمـــت پایه ۱۱ 
هزار و ۵۰۰ تومان ســـال قبـــل، نگاه دولت این اســـت 
کـــه قیمت گنـــدم ۶ هزار تومان اضافه شـــده اســـت، 
تصریح کـــرد: براســـاس نرخ تورم، ســـه ســـال زراعی 
گذشـــته بیش از ۴۷ درصد قیمت گندم رشـــد داشته 
که بـــا نرخ تـــورم اعلام شـــده توســـط بانـــک مرکزی 

همخوانی دارد.
 وی بـــا توضیح اینکه شـــورای قیمت گـــذاری گندم در 
مصوبه خـــود جایزه را به قیمت تبدیـــل کرده به معنی 
اینکـــه قیمت پایـــه گندم یعنـــی ۱۷ هـــزار و ۵۰۰ را با 2 
هـــزار تومان جایـــزه جمع و قیمت نهایـــی را ۱۹ هزار و 
۵۰۰ تومـــان اعلام کرده اســـت، بیان کـــرد: دولت این 
نـــوع قیمت گـــذاری شـــورا را قانونی ندانســـته و اعلام 
کرده کـــه جایزه باید به هیأت دولت رفته و بر اســـاس 
شـــرایط کشـــور در مورد اصل بـــودن و نبـــودن جایزه 

تصمیم گیری شـــود.

مصرف نمک در چهارمحال و 
بختیاری ۲ برابر حد استاندارد است

شـــهرکرد- رئیـــس مرکـــز بهداشـــت چهارمحـــال و 
بختیـــاری بـــا بیـــان اینکه مصـــرف نمک در اســـتان 2 
برابر اســـتاندارد جهانی آن اســـت، اظهار داشـــت: بر 
اساس ســـند بالادســـتی بیماری های غیرواگیر متعهد 
بودیـــم که تا ســـال ۱۴۰۰ مصرف نمک را در اســـتان 3۰ 
درصـــد کاهش دهیم کـــه این موضوع نـــه تنها محقق 
نشـــده بلکه مصـــرف نمـــک در اســـتان افزایـــش نیز 

یافته اســـت.
علـــی احمـــدی در نشســـت با خبرنـــگاران افـــزود: در 
حال حاضـــر 2۰۹ هزار و 2۴۴ نفر از مـــردم چهارمحال 
و بختیـــاری معادل 3۰ درصد جمعیـــت مبتلا به اضافه 
وزن، ۱۰۱ هـــزار و ۷۱۶ نفـــر معـــادل ۱۴.۵ درصـــد مبتلا 
به چاقـــی و ۷3 هـــزار و ۱۴۸ نفـــر معـــادل ۱۰.۵ درصد 

جمعیت این اســـتان دچـــار کم تحرکی هســـتند.
وی ادامـــه داد: شـــیوع فشـــارخون نیز در این اســـتان 
بالاتـــر از میانگیـــن کشـــوری اســـت به طـــوری  کـــه در 
طرح بســـیج  ملـــی غربالگری فشـــارخون و دیابت که 
از 2۰ آبـــان آغاز شـــد و روز 3۰ دی ماه  به پایان رســـید، 
۹ هـــزار و ۷۷۵ بیمـــار جدید مبتلا به فشـــارخون، ۱۵۰ 
هـــزار و ۴۴۷ بیمـــار پیش فشـــار خون و ۹ هـــزار و ۷۹ 
بیمار مشـــکوک به این بیماری در اســـتان شناســـایی 
شـــده اســـت و علاوه بـــر آن ۷۱ هـــزار و ۵۷۵ بیمار نیز 

پیش از این ســـابقه فشـــارخون داشـــته اند.
احمدی تصریح کرد: در مجمـــوع ۹۷ درصد جمعیت 
هدف ایـــن طرح که ۷2۵ هزار و ۸2۵ نفر بوده اســـت 
در ایـــن طرح شـــرکت کردند که در نهایت مشـــخص 
شـــد کـــه 2۴۰ هـــزار و ۸۷۶ نفـــر در اســـتان مبتـــلا به 
فشـــارخون هســـتند که معـــادل 3۵ درصـــد جمعیت 

است. استان 

کالاهای تنظیم بازار در استان مازندران 
با احتساب جمعیت ۱۰ میلیون نفر 

برنامه ریزی شود
ســـاری- اســـتاندار مازنـــدران با تأکیـــد براینکـــه نباید 
بـــه هیـــچ عنوان بـــه بازار اســـتان شـــوک قیمتـــی وارد 
شـــود، گفت: مطالبات مســـئولان در تنظیم بازار کالای 
اساسی اســـتان با احتســـاب جمعیت ۱۰ میلیون نفری 

برنامه ریزی شـــود.
 ســـید محمود حسینی پور در جلسه ســـتاد تنظیم بازار 
مازنـــدران تصریح کرد: باید برای جمعیت گردشـــگری 
اســـتان برنامه عرضـــه و تقاضـــای کالاهای اساســـی را 
داشته باشـــیم.  وی با اظهار اینکه افزایش یک قلم کالا 
بر تمامی فعالیت بـــازار اثر منفـــی دارد، گفت: نباید به 
هیچ عنوان به بازار مازندران شـــوک قیمتی وارد شـــود.
 اســـتاندار مازندران نســـبت به تصمیم حمل و ارســـال 
غ زنده به تهران انتقاد کرد و گفت: اســـتعداد کامل  مـــر
قطعه بنـــدی در مازنـــدران وجـــود دارد و اجـــازه ندهید 

برخـــی از دلالان از این فرصت اســـتفاده کنند.
غ مازاد   وی همچنیـــن خاطرنشـــان کـــرد: خریـــد مـــر
در مازنـــدران بـــرای ذخیره ســـازی و تنظیـــم بـــازار باید 

انجام شـــود.

ایران در ایران

در گفت و گو با دبیرکارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه مطرح شد  

دولت سیزدهم مجری بزرگترین 
پروژه نجات دریاچه ارومیه 

 همان طور که اطلاع دارید دلایل 
متعددی برای خشک شدن دریاچه 
ارومیه بیان می شود. از تأثیر احداث 
سدها گرفته تا ساخت پل روی بستر 
دریاچه. مشخصاً بفرمایید مهم ترین 
عوامل مؤثر در خشک شدن دریاچه 

ارومیه کدامند؟
 

کارشناســـی  بررســـی های  براســـاس 
صـــورت گرفتـــه، تغییـــرات اقلیمـــی و 
ســـعه  تو  ، لی ها خشکســـا ر  ســـتمرا ا
نامتوازن بخـــش کشـــاورزی در حوضه 
آبریـــز دریاچه ارومیـــه و مصرف بیش از 
حد مجاز منابع آب تجدیدپذیر حوضه 
آبریـــز دریاچـــه ارومیـــه به عنوان ســـه 
عامل اصلی در وضعیت کنونی دریاچه 
مطرح شـــده اســـت. در بحث تغییرات 
خشکســـالی ها  اســـتمرار  و  اقلیمـــی 
بررســـی آماری نشـــان می دهـــد میزان 
بارندگی هـــا در دو دهـــه اخیـــر نســـبت 
بـــه دوره دراز مـــدت ۵۰ ســـاله بیـــش از 
۱۸ درصـــد کاهش یافته کـــه این کاهش 
در کنار تغییـــر الگوهای بـــارش )وقوع 
بارش هـــای کمتر از ۵ میلیمتر با رواناب 
ناچیـــز( موجب کاهش شـــدید رواناب 
تولیدی در ســـطح حوضه شـــده است. 
همچنیـــن درجـــه حـــرارت در ســـطح 
حوضـــه آبریـــز در دو دهه اخیر نســـبت 
بـــه دوره درازمدت ۵۰ ســـاله در حدود ۱ 
الی 2 درجـــه ســـانتیگراد افزایش یافته 
کـــه مطابـــق بـــا برخـــی مطالعـــات این 
افزایش درجـــه حرارت منجر به افزایش 
میزان تبخیـــر و مصـــرف آب در حوضه 
آبریز در حـــدود ۵۰۰ میلیون متر مکعب 
می شـــود. یکی از مهم ترین موضوعات 
می تواند این باشـــد کـــه ذخایر برفی نیز 
نســـبت به میانگین یازده ساله کاهش 
حـــدود ۸۵ درصـــدی داشـــت کـــه این 
امر موجب شـــده رواناب هـــای تولیدی 
نســـبت به شـــرایط نرمال بـــه میزان ۶۰ 

درصد کاهش داشـــته باشـــد.
توســـعه نامتـــوازن بخش کشـــاورزی در 
حوضه آبریز دریاچه ارومیه در دو محور 
افزایـــش مســـاحت اراضی کشـــاورزی و 
تغییـــر الگوی کشـــت از کـــم مصرف به 
پرمصـــرف موجب افزایـــش مصرف آب 
در بخش کشاورزی شـــده است. توجه 
شـــما را به این نکته جلـــب می کنم که 
در ایـــن بخش بـــا تغییر کاربـــری اراضی 
زراعـــی آبـــی بـــه باغـــی، تغییـــر کاربری 
اراضـــی دیـــم بـــه اراضـــی آبـــی و تغییر 
کاربـــری اراضـــی ملـــی بـــه اراضـــی آبی 

کشـــاورزی مواجه هســـتیم.
براســـاس آمارهـــای موجـــود، از زمـــان 
شـــروع کاهش تراز آب دریاچـــه ارومیه 
)ســـال ۱3۷۷( تاکنون مساحت اراضی 
کشـــاورزی در حـــدود ۱3۹هـــزار و ۱۸۶ 

هکتـــار افزایـــش پیدا کرده اســـت.
علاوه بـــر مـــواردی که عرض کـــردم به 
ایـــن موضوع هم توجه داشـــته باشـــید 
کـــه۹۰ درصـــد مصـــارف آب حوضـــه در 
بخـــش کشـــاورزی مصـــرف می شـــود 
کـــه ۵۷ درصـــد از ایـــن مصرف توســـط 

ســـه محصـــول یونجـــه بـــا 32 درصـــد، 
ســـیب با ۱۷ درصد و چغندرقند با ۷.۸ 
درصد اســـت. یعنی ســـطح زیر کشـــت 
یونجـــه حـــدود ۷۰۰۰۰ هکتـــار، ســـطح 
باغ های ســـیب حـــدود ۵۸۰۰۰ هکتارکه 
۵۰ درصـــد ســـطح باغ های ســـیب عمر 
بیش از 3۰ ســـال دارند و ســـطح کشت 
چغندرقنـــد حـــدود 2۵۰۰۰ هکتـــار را به 

خـــود اختصاص داده اســـت.
 

با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
برنامه های متعددی از جمله تغییر 
ساختار ستاد احیای دریاچه ارومیه 
در دستور کار قرار گرفت. به عنوان 

دبیر کارگروه ملی نجات دریاچه 
ارومیه بفرمایید که دولت سیزدهم 

چه اقداماتی را در این مدت برای 
بهبود وضعیت دریاچه ارومیه انجام 

د اده است؟
از ابتـــدای دولـــت ســـیزدهم کارگـــروه 
ملـــی دریاچه ارومیه به ریاســـت معاون 
اول رئیس جمهـــور شـــکل گرفـــت و 
مســـئولیت دبیری این کارگروه به بنده 
ســـپرده شـــد که پیرو آن غیر از تشکیل 
دبیرخانه ایـــن کارگروه در ســـطح ملی 
در ســـطح اســـتان های حوضـــه آبریـــز 
دریاچه ارومیه نیز کارگروه های اســـتانی 
تشکیل شـــد تا ضمن پایش پروژه های 
مورد بهره بـــرداری، بر اتمـــام پروژه های 
نیمه کاره نیز تمرکز شـــود. خوشبختانه 
بـــا پیگیری هـــا و تأمیـــن منابـــع مالـــی 
لازم فـــاز یـــک مهم ترین پـــروژه احیای 
دریاچـــه ارومیـــه کـــه عبـــارت بـــود از 
پروژه انتقال آب از ســـد کانی ســـیب به 
دریاچه ارومیه در اســـفندماه سال ۱۴۰۱ 
با حضور ریاســـت محتـــرم جمهوری به 
بهره برداری رسید. از ابتدای این دولت 
پیگیری هـــا و تأمیـــن منابـــع مالی لازم 
برای یکـــی دیگر از پروژه هـــای نیمه کاره 
در ســـطح حوضـــه آبریز شـــامل انتقال 
پساب های تصفیه شـــده فاضلاب های 
آبریـــز  بهداشـــتی شـــهرهای حوضـــه 
دریاچـــه ارومیـــه به خصـــوص دو شـــهر 
بـــزرگ تبریـــز و ارومیـــه انجـــام گرفتـــه 
اســـت. طرح انتقـــال آب مدول ســـوم 
تصفیه خانه شـــهر ارومیه و خط انتقال 
پساب بهداشـــتی به طول ۱۱ کیلومتر در 
تیرماه ســـال ۱۴۰2 با حضور معاون اول 
رئیس جمهـــور بـــه بهره برداری رســـید. 
باتوجه بـــه تأمین اعتبار طـــرح انتقال 
تصفیه خانـــه شـــهر تبریز نیز در ســـال 
آتـــی بـــه بهره بـــرداری می رســـد کـــه در 
نتیجه آن پســـاب تصفیه شده شهرهای 
مذکور با لولـــه به دریاچه ارومیه منتقل 

خواهد شـــد.
  

تکمیل و اتمام فاز یک پروژه انتقال 
آبی کانی سیب به پیکره دریاچه 

ارومیه به عنوان مهم ترین پروژه روند 
احیای دریاچه ارومیه مطرح است. 

بفرمایید این پروژه تا چه حد به نجات 
دریاچه کمک خواهد کرد؟

با تأمیـــن اعتبارات لازم در ســـال ۱۴۰۱، 

فـــاز یک پـــروژه انتقال آب از ســـد کانی 
ســـیب بـــه دریاچـــه ارومیه در اســـفند 
ماه ســـال ۱۴۰۱ با حضور ریاست محترم 
جمهوری بـــه بهره برداری رســـید. پروژه 
انتقال آب از ســـد کانی سیب به دریاچه 
ارومیـــه شـــامل احـــداث 3۶ کیلومتـــر 
تونل، احـــداث ۱۱ کیلومتـــر کانال بتنی 
و تعریـــض، لایروبـــی و ســـاماندهی 2۸ 
کیلومتـــر رودخانه گدار جهـــت انتقال 
حدود ۶23 میلیـــون مترمکعب آب به 
دریاچه می باشـــد. تونل کانی ســـیب از 
نظر ابعـــاد و انـــدازه یکـــی از بزرگترین 
پروژه هـــای اجراشـــده در غـــرب آســـیا 
می باشـــد کـــه از اهمیـــت به ســـزایی 
در تأمیـــن بخشـــی از حقابـــه زیســـت 
محیطـــی دریاچه ارومیـــه دارد. تکمیل 
ســـامانه انتقال آب سد ســـیلوه، کانال 
جلدیان، ســـد چپرآبـــاد، رودخانه های 
کانـــی رش و گـــدار بـــه دریاچـــه ارومیه 
از دیگـــر پروژه هـــای مهمی بـــود که در 
ایـــن دولت نهایی شـــد. ردیف اعتباری 
این طرح بـــه دلیل افتتـــاح زودهنگام 
در دولـــت قبـــل حـــذف شـــده و طرح 
بـــه صـــورت نیمه تمـــام رها شـــده بود. 
بـــا آغـــاز کار دولـــت ســـیزدهم و ســـفر 
ریاســـت محتـــرم جمهوری به اســـتان، 
ردیف اعتبـــاری طرح مذکـــور در قالب 
مصوبات سفر ریاست جمهوری مجدداً 
احیا شـــد تا طـــرح تکمیـــل و وارد مدار 
بهره برداری شـــود. این ســـامانه شامل 
دو ســـد مخزنـــی ســـیلوه و چپرآبـــاد و 
تونـــل و کانال انتقـــال آب 2۱ کیلومتری 
جلدیان اســـت. در صورت تکمیل سد 
چپرآباد که در مســـیر این ســـامانه قرار 
دارد، مقرر شـــده اســـت مقدار حداقل 
۴۵ و حداکثـــر ۹۰ میلیـــون مترمکعـــب 
از طریـــق کانـــال خروجـــی از این ســـد 
بـــه رودخانه گـــدار و نهایتاً بـــه دریاچه 
ارومیـــه انتقـــال یابـــد. پـــروژه چپرآباد 
تکمیل شـــده و فرایند آبگیری آن برای 
انتقـــال آب بـــه دریاچه ارومیه از ســـال 
آبـــی جـــاری آغـــاز می شـــود. تکمیـــل 
مـــدول 3 تصفیه خانـــه ارومیـــه و خط 
انتقال پســـاب خروجـــی از تصفیه خانه 
به دریاچـــه ارومیـــه هم بـــا ظرفیت ۵۱ 
میلیـــون متر مکعب یکـــی از پروژه های 
مهم در راســـتای نجـــات دریاچه ارومیه 

. ست ا
به اقدامات انجام گرفته اشاره 

داشتید. بفرمایید برای سال جاری چه 
برنامه هایی تدوین شده است؟

باتوجه به تشـــکیل دبیرخانـــه کارگروه 
ملـــی نجـــات دریاچـــه ارومیـــه برنامـــه 
ح احیـــای  عملیاتـــی پروژه هـــای طـــر
دریاچـــه ارومیـــه در ســـال ۱۴۰2 تهیه و 
ارائه شـــده اســـت. تکمیل خط انتقال 
پســـاب تصفیه خانـــه تبریـــز، تثبیـــت 

گـــرد و غبـــار، ایجاد بادشـــکن های 
اقدامـــات  غیرزنـــده،  و  زنـــده 

ترویجی و نرم افزاری، تکمیل 
ایســـتگاه های پمپاژ آبیاری 

تکمیل  فشـــار،  تحـــت 
شـــبکه های داخـــل 

ع و اقدامـــات قـــرق و حفاظت از  مـــزار
پـــارک ملـــی دریاچـــه و تکمیل شـــبکه 
فاضـــلاب و خطـــوط انتقـــال ارومیـــه 
اجرایـــی  و  مطالعاتـــی  پروژه هـــای  و 
دســـتگاه های اجرایی شـــامل لایروبی، 
سردهانه سازی، تعادل بخشی از جمله 

ایـــن برنامه هاســـت.
 

درحال حاضر چه پروژه های مهم و 
تأثیر گذاری را در دست اجرا دارید؟

 اجـــرای فـــاز دوم پـــروژه انتقـــال آبـــی 
کانی ســـیب به پیکره دریاچـــه ارومیه از 
جمله پروژه های در دســـت اجرا است. 
فـــاز دوم انتقـــال آب کانی ســـیب برای 
انتقال ۱۸۰ میلیون مترمکعب از طریق 
ســـد و تونـــل کانی ســـیب بـــه دریاچه 
ارومیـــه اســـت. ســـد انحرافـــی و کانال 
۴/۵ کیلومتـــری بادیـــن آبـــاد از جمله 
پروژه هـــای مهـــم ایـــن طرح اســـت که 
درحال حاضر پیشـــرفت فیزیکی کانال 
بادیـــن آباد ۵۰ درصد اســـت که با تداوم 
تأمین منابع مالی، شرایط آب و هوایی 
مناسب و محقق شدن تعهدات وزارت 
نیرو، پروژه تا پایان ســـال جاری تکمیل 

و بـــه بهره برداری خواهد رســـید.
 

اجرای عملیات رهاسازی آب از سدهای 
سیلوه و کانی ســـیب از دیگر پروژه های 
در دست اقدام اســـت. پیرو هماهنگی 
به عمل آمـــده با دســـتگاه های اجرایی 
ذی ربط اســـتان و باتوجه بـــه حجم آب 
موجود در ســـدهای ســـیلوه و سد کانی 
ســـیب، از ابتدای دی ماه ســـال جاری از 
طریق ســـامانه انتقال آب کانی ســـیب 
جهـــت انتقـــال بـــه دریاچـــه ارومیـــه از 
طریـــق تونـــل کانـــی ســـیب رهاســـازی 
شد. درخصوص ســـایر سدهای حوضه 
آبریـــز دریاچه ارومیه برابـــر اعلام وزارت 
نیـــرو و بـــا عنایـــت بـــه عـــدم تحقـــق 
پیش بینی هـــای بـــارش فصـــل پاییـــز 
رهاســـازی از بقیـــه ســـدها بـــا تحقـــق 
بارش هـــا عملیاتی خواهد شـــد. لازم به 
توضیح اســـت باتوجـــه بـــه بارش های 

هماهنگـــی  اخیـــر 
بـــا وزارت  لازم 

نیـــرو برای 
م  و ا تـــد
رهاســـازی 
طریـــق  از 
و  ســــــــــد 
کانی  تونل 
در  ســـیب 

دســـــت 

اقـــــــــدام اســـت.
  

به عدم تحقق پیش بینی های بارش 
در فصل پاییز اشاره کردید. بفرمایید 

دلیل عدم تحقق پیش بینی ها چه 
بود؟

طبـــق اعـــلام ســـازمان هواشناســـی 
پیش بینی هـــای فصلـــی کـــه عمومـــاً 
به صـــورت ســـه ماهـــه اســـت باتوجـــه 
بـــه مـــدت زمـــان طولانـــی پیش بینی، 
از قطعیـــت نســـبتاً پایینـــی برخـــوردار 
هســـتند. هرچنـــد کـــه از نظـــر علـــم 
عـــدم  هواشناســـی،  در  پیش بینـــی 
ی  مـــر ا فصلـــی  پیش بینـــی  تحقـــق 
امکان پذیـــر اســـت، لیکـــن دلایـــل آن 
نیـــز قابـــل بررســـی هســـت. افزایش 
رطوبت گیـــری  عـــدم  هـــوا،  دمـــای 
سامانه های بارشـــی، تغییرات اقلیم و 
عوامل غیراقلیمـــی از جمله دلایل این 
عدم تحقق از ســـوی کارشناسان بیان 
شده اســـت. همچنین براســـاس آمار 
دریافتی از ایســـتگاه های هواشناســـی 
اســـتان در ســـه ماهـــه پاییـــز ۱۴۰2در 
مقایســـه با آمـــار بلندمدت مشـــابه در 
حوضه دریاچه ارومیـــه ۵۰ درصد کمتر 
از نرمال گزارش شـــده است و این آمار 
حاکی از عدم صحـــت پیش بینی های 
بلندمدت تنها در مرکز اســـتان اســـت 
و پیش بینی هـــای فصلـــی باتوجـــه بـــه 
مـــدت زمـــان طولانـــی پیش بینـــی، در 
تمامی کشورهای عضو سازمان جهانی 
هواشناسی از قطعیت نسبتاً پایینی در 
حدود ۶۰ درصد برخوردار هســـتند. لذا 
عدم تحقق پاییز پربـــارش در مناطقی 
از کشـــور از جملـــه اســـتان آذربایجان 
پیش بینـــی  علـــم  نظـــر  ز  ا غربـــی، 
در هواشناســـی امـــری عـــادی تلقـــی 

می شـــود.
 

یکی از موضوعاتی که همواره مورد 
دغدغه کارشناسان بوده بحث تأثیر 

کشت محصولی چون سیب بر 
خشک شدن دریاچه ارومیه است. 
در این خصوص بفرمایید که آیا این 

محصول بر روند خشکی دریاچه 
مؤثر بوده است؟

 براســـاس آمار موجود سطح زیر کشت 
محصول ســـیب حوضه آبریـــز دریاچه 
ارومیـــه حـــدود ۵۸۰۰۰ هکتـــار بـــوده و 
توســـعه ایـــن محصـــول پرمصـــرف بـــه 
دلیـــل عـــدم سیاســـت گذاری صحیح 
در ســـنوات قبل صورت گرفته اســـت. 
کارگـــروه ملـــی نجـــات دریاچـــه ارومیه 
پیرو تأکیدات ریاست محترم جمهوری 
در دولـــت ســـیزدهم بـــا آگاهـــی از این 
موضـــوع، تغییـــر الگـــوی کشـــت ایـــن 
محصـــول از پرمصـــرف بـــه محصـــول 
کم مصرف را در دســـتور کار قـــرار داده 
اســـت. براســـاس مصوبـــات کارگـــروه 
ملـــی نجـــات دریاچـــه ارومیـــه، وزارت 
جهاد کشـــاورزی و وزارت نیرو اقدامات 
و برنامه ریزی هـــای لازم بـــرای اجـــرای 
الگـــوی کشـــت کم مصـــرف در ســـطح 
حوضـــه را انجـــام داده انـــد. براســـاس 

یـــک برنامه ۵ ســـاله مقرر شـــده جهاد 
کشـــاورزی باغ هـــای ســـیب بـــا قدمت 
بـــالای 3۰ ســـال را حذف و بـــا الگوهای 
کم مصـــرف ولـــی بـــا درآمـــد بـــالا نظیر 
گردو، پســـته و بـــادام جایگزیـــن کند.

 
آیا تاکنون اقدام قابل توجهی در این 

زمینه صورت گفته است؟
 در شمال اســـتان با توجه به وجود آب 
و خاک مناســـب بـــا توجه به اســـتفاده 
بخـــش  ســـرمایه گذاران  ظرفیـــت  از 
کشـــاورزی در بخـــش الگـــوی کشـــت 
محصـــولات کـــم آب بر در حوزه کشـــت 
گـــردوی گرمســـیری و پســـته درحـــال 
حاضر حـــدود ٣٠٩٠ هکتـــار در مراحل 
مختلف کار می باشـــند کـــه ٣٤٠ هکتار 
مزرعه پســـته در منطقه قورشاقلو مورد 
بهره بـــرداری قرار گرفتـــه ٢٩٠ هکتار در 
ع پســـته  دشـــت یاراوغلی شـــامل مزار
و گـــردو آمـــاده بهره بـــرداری اســـت و 
٢٢٠٠ هکتـــار دشـــت زیتون تـــا انتهای 
ســـال به صـــورت کامـــل بهره بـــرداری 
خواهد شـــد و شـــروع عملیات اجرایی 
در ٢٦٠ هکتار را در دشت قیاس شاهد 
هســـتیم. باتوجه بـــه اقدامـــات انجام 
شـــده در شـــمال اســـتان، در صـــورت 
بهره بـــرداری از ایـــن طـــرح اقدامـــات 
ترویجی برای ظرفیت ســـازی کشاورزان 
حوضـــه آبریـــز دریاچـــه ارومیـــه انجام 

خواهد شـــد.
 

اخیراً در فضای مجازی و عمدتاً از 
سوی رسانه های غیر ایرانی شاهد 
خبرسازی در رابطه با استخراج فلز 

لیتیوم از بستر دریاچه ارومیه بودیم. 
بفرمایید که ماجرا چه بود؟

 لیتیـــوم در حالـــت خالص فلـــزی نرم 
و به رنگ ســـفید خاکســـتری است که 
به ســـرعت در معرض آب و هوا اکسید 
می شـــود و بـــه همیـــن دلیـــل هرگز در 
طبیعت به صـــورت آزاد )خالص( یافت 
نمی شـــود. این عنصر به صورت ترکیب 
با ســـایر مـــواد به خصوص آب بـــه طور 
طبیعی در ســـنگ ها، خاک ها و آب های 

ســـطحی یافت می شود.
مطالعـــات ســـازمان زمیـــن شناســـی 
کشـــور در دریاچه ارومیه طی سال های 
گذشـــته نشـــان داد که میـــزان لیتیوم 
بـــرآورد شـــده دریاچـــه ارومیـــه برابر با 
PPM 3۰ اســـت. درحالـــی که حداقل 
مقـــدار اقتصادی برای اســـتحصال این 
 PPM ۱۰۰۰ ماده از شورابه باید بیشتر از
 باشـــد. در واقع هیچگونه لیتیوم قابل 
برداشت و اســـتحصالی در این دریاچه 
وجـــود ندارد.به طور خلاصه اســـتخراج 
لیتیـــوم از دریاچـــه ارومیه بـــا توجه به 
وضعیـــت ویـــژه آن، نـــه از نظـــر علمی 
منطقی بـــوده و نه از نظـــر اقتصادی به 
صرفه اســـت، می تـــوان گفـــت توجیه 
اقتصـــادی بـــرای برداشـــت لیتیـــوم از 
دریاچه ارومیه به ســـبب مقدار بســـیار 
ناچیـــز کمتـــر از 3۰ پـــی پـــی ام عمـــلاً 
امـــکان پذیر نیســـت و آنچـــه در فضای 

رســـانه ای طرح شـــده کذب اســـت.

 دریاچـــه ارومیه که عنوان ششـــمین دریاچه آب شـــور جهان را دارد و یکـــی از جاذبه های طبیعی کشـــور بوده اما امـــروز خبرها و تصاویر متفـــاوت و نگران کننده ای 
ح ســـاخته و تغییر  از وضعیت آن در فضای رســـانه ای دســـت به دســـت می شـــود. دولت ســـیزدهم احیـــای این دریاچـــه را به عنوان یکـــی از اولویت هـــای خود مطر
ســـاختار ســـتاد احیای دریاچه ارومیه به عنوان نخســـتین راهبرد برای شـــروع فرایندهای نجات این پهنه نیلگون اجرا شـــد و در ادامه شـــاهد افتتـــاح تونل انتقال 
آب بـــه عنـــوان بزرگتریـــن پروژه نجات دریاچه و ســـپس سرعت بخشـــی و تکمیـــل پروژه های ســـخت افزاری بودیـــم. برای آگاهـــی از برنامه های دولـــت درخصوص 
نجـــات دریاچه ارومیه و آخریـــن وضعیت آن گفت و گویـــی با محمدصادق معتمدیـــان دبیرکارگروه ملـــی نجات دریاچه ارومیه و اســـتاندار آذربایجـــان غربی انجام 

داده ایـــم که از نظرتـــان می گذرد:

در طی روزهای 
گذشته یک 

گروه تحقیقاتی 
در شهرستان 

عجب شیر 
آذربایجان 

شرقی بدون 
هیچگونه 

هماهنگی 
با کارگروه 

ملی نجات 
دریاچه ارومیه 

و  سازمان 
حفاظت 

محیط زیست  
خودسرانه 

اقدام به 
مالچ پاشی 

بیولوژیک در 
6۰ متر مربع از 

بستر دریاچه 
ارومیه کرده 

بود که با 
پیگیری های 

سازمان 
حفاظت 

محیط زیست 
از ادامه کار 

جلوگیری شد

وارد بحث شایعه سازی درخصوص دریاچه ارومیه شدیم، اخیراً بحث 
مالچ پاشی در بستر دریاچه نیز مطرح شده است. این موضوع تا چه حد 

صحت دارد؟
یکی از روش های مؤثری که در راستای کانون های بحرانی گردوغبار نمکی 

توسط منابع طبیعی درحال اجرا است، ایجاد سازه بادشکن های زنده و 
غیرزنده است که از سیاست ها و اولویت های کارگروه ملی دریاچه ارومیه در 

سال آتی نیز خواهد بود و اقدام در جهت مدیریت گردوغبار های نمکی بوده 
و در جهت سلامت مردم منطقه مؤثر خواهد بود.

آنچه بر اساس گزارش های خبری اظهار شده در طی  
روزهای گذشته یک گروه تحقیقاتی در شهرستان 

عجب شیر آذربایجان شرقی بدون هرگونه هماهنگی با 
کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه و سازمان حفاظت 

محیط زیست خودسرانه اقدام به مالچ پاشی بیولوژیک 
در ۶۰ متر مربع از بستر دریاچه ارومیه کرده بود که با 

پیگیری های سازمان حفاظت محیط زیست از ادامه کار 
جلوگیری شد.

 
 
 
 

ـــرش بـ

ایرنا


